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 به تهران در دی ماهورود ۲   رام قطار مترو
شــرق: معــاون حمل  و نقــل و ترافیک 
شــهرداری تهــران از ورود دو رام قطار 
از محل قرارداد با چین تا دی  ماه ســال 
جــاری خبــر داد. محســن هرمزی در 
حاشیه جلسه شــورای شهر تهران بعد 
از جلســه آف رکورد ارائه گزارش ســفر 
چیــن با بیان اینکه در ســه ســال اخیر 
توجه شورای شــهر بر رفع کمبودهای 
حوزه حمل  و نقل بود، گفت: در این دوره 
شبکه مترو توسعه داشــته، به  گونه ای 
که ۳۹ کیلومتر مسیر و  ۱۹ ایستگاه مترو 
افتتاح شــد؛ اما مطلوبیت سفر به دلیل 

کمبود واگن ایجاد نشد.
وی با بیان اینکه قراردادی از ســال 
۹۶ در مــورد ســاخت و توســعه قطار 
متــرو منعقد شــد؛ اما نهایتا در ســال 
۱۴۰۲ پیش پرداخت داده شــد و ساخت 
واگن ها اســتارت خورد و ســال گذشته 
ماکاپ رونمایی شد، اظهار کرد: با کمک 
وزارت کشور و سازمان برنامه و بودجه 
مشــکلات رفع شــد و عملیات ساخت 
واگن ها شــروع شــد و هم زمان توسعه 
۴۰ درصد افزایش ظرفیت واگن ســازی 

تهران آغاز شده است.
ترافیــک  و  حمل  ونقــل  معــاون 
شــهرداری تهران تأکید کرد: در دی  ماه 
ســال جاری دو رام قطــار تحویل داده 
شــده و در اســفند مــاه روی خط مترو 

می آید.

محله  حکمتساماندهی  بافت روستایی تصویب  طرح موضعی 
شرق: اعضای شورای شهر تهران طرح 
موضعی ســاماندهی بافت روســتایی 
محله حکمت را تصویب کردند. مهدی 
عباسی با بیان اینکه ســازمان نوسازی 
طرحی آماده و به کمیسیون شهرسازی 
ارســال کرده است، افزود: این محله در 
ناحیه هشــت منطقه یک قــرار دارد و 
با قیطریه و تجریش هم مرز اســت. ۴۲ 
درصد از قطعات محدوده فرسوده و در 
حال تخریب هســتند و تعداد پلاک های 

فرسوده در این محله ۵۰ پلاک است.
پهنه بنــدی  اینکــه  بیــان  بــا  وی 
پیش بینی شــده R121 اســت، گفــت: 
بــرای محله  عــرض معبــر  حداقــل 
هشــت متــر پیش بینی شــده و حفظ 
باغات موجــود و توجه به نما، افزایش 
جمعیت به ۸۱۳ نفر، اصلاح پهنه بندی 
و تراکم حداقل سه و حداکثر سه طبقه 
و حفظ بناهــای تاریخی در طرح مورد 

توجه قرار دارد.

اینترنتی با وزارت کشور نیستمجوز  فعالیت تاکسی های 
دبیر شــورای عالی هماهنگی  ایســنا: 
ترافیک شهرهای کشور گفت: حضور و 
تردد در پایتخت به دلیل تمرکز بسیاری 
از خدمات و نیازهای ضروری هم وطنان 
از ســایر شهرســتان ها، یک حق قانونی 
بــرای همه مردم اســت و نبایــد میان 
ســاکنان تهران و دیگر شــهرها در این 

زمینه تبعیض قائل شد.
ســیدمجتبی شــفیعی با اشــاره به 
اظهــارات اخیر رئیس شــورای شــهر 
تهــران مبنی بر قصور وزارت کشــور در 
پلاک  اینترنتی  تاکســی های  ساماندهی 
شهرســتان ضمــن دعــوت از مهــدی 
چمــران بــرای ارائــه مســتندات خود
 دراین بــاره، اظهار کرد: پیشــنهاد چند 
ماه اخیر شــورای شــهر تهــران درباره 
ایجاد محدودیت و افزایش هزینه تردد 
برای پلاک هــای غیربومی، ناظر بر همه 
خودروها بود و ارتباطی به تاکسی های 
اینترنتی نداشــت و از آنجایــی  که این 
پیشنهاد فاقد هرگونه پشتوانه مبتنی بر 
مطالعات حقوقی و فنی بود، در هیئت 

تطبیق فرمانداری تهران باطل شد.
وی افزود: ســکوهای تاکســی های 
اینترنتــی مجــوز فعالیــت خــود را از 
نهادهــای ذی ربــط دریافــت می کنند 
نه وزارت کشــور. شــفیعی بــا تأکید بر 
ضرورت رعایت حقوق شهروندی گفت: 
حضور و تردد در پایتخت به دلیل تمرکز 
بســیاری از خدمات و نیازهای ضروری 
هم وطنان از سایر شهرستان ها، یک حق 
قانونــی برای همه مردم اســت و نباید 
میان ســاکنان تهران و دیگر شهرها در 

این زمینه تبعیض قائل شد.
شفیعی ادامه داد: با توجه به میزان 
تاکسی های  توسط  سفرهای شهری که 
اینترنتــی بــا پــلاک غیربومــی تهران 
بروز  صورت می گیرد، تعمیــم احتمال 
تخلفات و جرائم بــه تمامی جمعیت 
رانندگان خدوم این بسترها، غیردقیق و 

غیرمنصفانه است.

تصمیم شورا برای خانه اندیشمندان
شرق:  در نشســت سیصدوسی وسوم شورای شــهر تهــران، وضعیت 
نامطلــوب خانه مرحــوم آیت االله طالقانــی و ادامــه فعالیت خانه 
اندیشــمندان علوم انسانی در قالب هیئت امنایی مورد بررسی و تأکید اعضا 
قرار گرفت. اعضای شــورا، شــهردار و مســئولان فرهنگی، خواستار پیگیری 

جدی برای صیانت از این مراکز فرهنگی شدند.
مهدی اقراریان، رئیس کمیته نظارت شورای شهر تهران، درباره وضعیت 
نگهــداری خانه مرحوم طالقانــی گفت: منزل مرحوم طالقانی با گذشــت 
بیش از ســه سال از مدیریت فعلی، تقریبا به ویرانه تبدیل شده و برای حفظ 
ایــن بنای تاریخی هیچ اقدامی صورت نگرفته اســت. بــه  عنوان یکی از ۲۱ 
عضو شــورا، معتقدم با یکی از ضعیف ترین عملکردها در مدیریت شــهری 
مواجه هســتیم. وضعیت خانه مرحوم طالقانی اســفناک و در شــأن نظام 
جمهوری اســلامی نیســت. او درباره رسانه ای شدن اســامی امضاکنندگان 
طرح خانه اندیشمندان علوم انسانی گفت: نصف به علاوه یک اعضای شورا 
ایــن طرح را امضــا کرده اند. برخی از اعضا نیز به دلیل ســفر زیارتی یا عدم 
حضــور در صحن، امضا نکرده انــد و برخی دیگر نیز به عبــارات متنی ایراد 

وارد کرده اند.
اقراریان افزود: طبق توافق موجود و آنچه شــورای شهر تهران متکفل و 
متولی آن است، تا زمان تشکیل هیئت  امنای خانه اندیشمندان علوم انسانی، 
این مجموعه به کار خود ادامه خواهد داد. اعضای شورا نیز باید در این باره 

هم صدا باشند.
او ضمــن ابراز نارضایتی از عملکرد شــهرداری در ابتدایی ترین مأموریت 
خود، یعنی نظافت و رفت و روب شهر، گفت: عکس ها و فیلم های متعددی 
موجود است که نشــان می دهد مجموعه شهرداری در انجام وظایف اولیه 
خود ناتوان اســت و باید با جدیت بیشتری مأموریت های خود را پیگیری کند 

تا رضایت شهروندان جلب شود.
مهــدی چمــران، رئیس شــورای شــهر تهران هم با اشــاره بــه برخی 
اظهارنظرها درباره نحوه استفاده از خانه اندیشمندان گفت:  فرد مورد اشاره 
نه تصمیم گیر نهایی است و نه در جایگاهی قرار دارد که درباره این موضوع 
تعیین تکلیف کند. پیشنهادهای مطرح شده از سوی شهردار، برخی معاونان 
و مدیران شهری ارائه شده و تصمیم نهایی در جلسه ای که برای این منظور 

در نظر گرفته شده، اتخاذ خواهد شد.
او با بیان اینکه نباید به این مسئله بیش از اندازه دامن زده شود، گفت: از 
دوستان در شهرداری می خواهم که این موضوع را بیش از این دنبال نکنند و 
از اعضای شورا نیز انتظار دارم اجازه دهند روند تصمیم گیری در مسیر رسمی 

و منطقی خود طی شود.
چمران با اشــاره به اظهارات حقوقی یکی از افــراد افزود: آن فرد نقش 
حقوقی خود را ایفا کــرده و از این مرحله به بعد تصمیم گیری در این زمینه 
در حیطه مســئولیت ایشــان نیســت. بهره برداری از این فضا باید در همان 
مسیری باشد که برای آن تأسیس شده؛ مسیری عقلانی و منطبق بر نیازهای 

فرهنگی شهر.
او همچنین با اشــاره به وضعیت منزل مرحوم آیــت االله طالقانی گفت: 
شخصا چندین  بار این موضوع را پیگیری کرده ام و تماس هایی نیز با خانواده 
ایشــان، به ویژه دختر ایشان داشــته ام. بخشــی از گلایه های مطرح شده نیز 
صحیح و قابل  توجه اســت، اما نباید این موضوع بیش از این به درازا بکشد. 
حیف اســت که چنین مکانی بلااســتفاده باقی بماند، آن هم در شرایطی که 
شــهر تهران با کمبود مراکز فرهنگی مواجه است. این فضا می تواند به یک 

مرکز فرهنگی فعال و اثرگذار تبدیل شود.
مهدی عباسی، رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر تهران 
هم با بیــان اینکه در صورت عــدم کار دقیق در علوم انســانی، نمی توانیم 
چالش های آتــی را مدیریت کنیم، تصریح کرد: خانه اندیشــمندان موضوع 
کم اهمیتی نیست و امیدواریم با اداره هیئت  امنایی، روندی مثبت طی شود.
علیرضا نادعلی نیز در تذکر پیش از دســتور گفت: بارها شده که تذکرات 
آقای اقراریان بیش از ســه دقیقه طول کشــیده، در حالی که دیگر اعضا این 

زمان را رعایت می کنند. در جلسه قبل، ایشان هشت دقیقه صحبت کردند.
او افزود: آقای چمران اعلام کرد که دیگر درباره خانه اندیشمندان سخنی 
گفته نشــود تا موضوع در جلسه هم اندیشی بررســی شود، اما برخی اعضا 
بیانیه و نامه منتشــر کردند. به  نظر می رســد تعریف تقوای جمعی در شورا 
تغییر کرده اســت. ما با اصل خانه اندیشــمندان مخالف نیستیم، اما نظرات 
ما شنیده نمی شــود. همچنین درباره مرمت خانه طالقانی هم دیدگاه هایی 

داریم، اما فرصتی برای بیان آنها داده نمی شود.

محمدامین توکلی زاده، معاون امور اجتماعی و فرهنگی شهرداری تهران 
هــم در مورد وضعیت خانه اندیشــمندان گفت: تصمیم بر آن شــد که این 

مجموعه به کار خود ادامه دهد و یک هیئت  امنا در رأس کار قرار گیرد.
او درباره حواشــی این ملک متعلق به شــهرداری گفــت: بحث پلمب، 
تخلیه و عبارات مشابه، نادرست است؛ چراکه نه یک صندلی و نه حتی یک 

نفر از آنجا خارج نشده است.
توکلی زاده با بیان اینکه حکم قضائی نیز ابلاغ شــده اســت، گفت: ما از 
مؤسســه خصوصی که پیش تر در این مجموعه فعالیت می کرد درخواست 

کردیم که همچنان در مجموعه حضور داشته باشند.
او ادامــه داد: دو دغدغــه اصلــی مــا، اول موضوعات اندیشــه ورزی و 
خردورزی برای تولید فکر و کمک به جامعه و دوم رعایت قانون و صیانت از 
اموال عمومی بوده است تا بتوانیم مطالبات حوزه علوم انسانی را به درستی 

پاسخ دهیم.
در جلســه روز گذشته، رئیس شورای شــهر تهران درباره وضعیت خانه 
عباس شــیبانی گفت: این ســاختمان که در اختیار وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی اســت، مدتی است تخلیه شــده و نگرانی هایی درباره خشک شدن 
درختــان و حفظ این مــکان تاریخی وجود دارد. او افــزود: با وزیر فرهنگ و 
ارشــاد صحبت شــده و قول رســیدگی داده اند. پس از تماس مشاور وزیر، 
توضیحات کاملی دریافت کردیم و امیدواریم اقدامات لازم به ســرعت انجام 
شــود. چمران تأکید کرد که پیشــنهاد شده این ســاختمان به  صورت موزه 
حفظ شــود، چرا کــه فضای اداری مناســبی ندارد و موزه بــودن آن، بهترین 
اســتفاده است. پیگیری ها همچنان ادامه دارد تا این موضوع هرچه سریع تر 

نهایی شود.

شرق: شــهرداری تهران سال هاست درگیر انباشت مشکلات 
ساختاری در حوزه نیروی انسانی است؛ مشکلاتی که نه تنها 
به کاهــش بهره وری منجر شــده، بلکه ســرمایه اجتماعی 
مدیریت شــهری را نیز بــه مخاطره انداخته اســت. عدالت 
اســتخدامی، تبعیض در جذب نیرو و مداخلات غیرفرمال در 
انتصابات برخی از این چالش ها هستند. به گفته کارشناسان، 
ایــن روند اگرچه ریشــه در دوره هــای گذشــته دارد، اما در 
صورت اســتمرار، می توانــد اعتماد عمومی بــه کارآمدی و 
شایسته ســالاری در مدیریت شهری را به شدت تضعیف کند. 
مســئله دیگر، تناقض های آشکار در سیاســت گذاری منابع 
انسانی است؛ جایی که آزمون ها درون سازمانی اند، اما نتایج 
آنها تابــع روابط بیرونــی. در چنین فضایی، ســخن گفتن از 
اصلاح ساختار بدون اراده سیاســی و شفافیت در فرایندها، 
صرفا بازی با واژگان خواهد بود. روز گذشــته در صحن شورای 
شــهر تهران، معاون برنامه ریزی، توسعه ســرمایه انسانی و امور 
شورای شهرداری از تنوع روابط استخدامی و نظام های پرداخت 

در شهرداری انتقاد کرد.
مجید باقــری با ارائه گزارشــی در مــورد وضعیت حقوق و 
دســتمزد و ســاماندهی نیروی انسانی شــهرداری تهران با بیان 
اینکه در حال حاضر ۵۴ هزار و ۶۷۳ نفر در سیســتم های رسمی 
به عنوان پرســنل فعالیت می کنند که از ایــن جامعه آماری ۴۲ 
هــزار و ۴۷۷ نفر معــادل ۸۰ درصد آقایان و ۱۱ هــزار و ۱۹۶ نفر 
معادل ۲۰ درصد از کارکنان بانوان هستند، گفت: میانگین سابقه 
همکاران در شــهرداری ۱۵ ســال و ۱۱ ماه است و بیشترین تراکم 
ســنی بین ۴۰ تا ۴۴ سال اســت که ۱۵ هزار نفر از کارکنان در این 
بازه سنی قرار دارند. او با بیان اینکه تعداد همکاران دارای مدرک 
تحصیلی دیپلم مــا به دلیل کثرت تعداد کارکنان ۳۳.۳۴ درصد، 
فوق دیپلم ۶.۶۲ درصد، کارشناسی ۳۴.۸ درصد، کارشناسی ارشد 
۲۲.۷۵ درصد و دکترا ۱.۴۹ درصد است، گفت: هشت نوع رابطه 
اســتخدامی در ۴۴ ســازمان و شــرکت و ۲۲ منطقه وجود دارد 
کــه ۱۱ هزار و ۵۰۰ نفر کارمند و عده ای کارگر هســتند و جمعیت 
کارمندان به ۹۴ هزار نفر می رسد. سه نظام پرداخت در شهرداری 
داریم که باعث یک چالش چندوجهی شــده اســت و برای مثال 
در ســال جاری یکی از نظام های پرداختی افزایش ۲۰ درصدی و 
نظــام دیگری افزایش ۴۵ درصــدی را اعلام کرده بود. بابت حق 
اولاد یکی از نظام ها رقم یک میلیون تومانی و نظام دیگر رقم یک 
میلیون و ۷۰۰ هزار تومانی را مطرح کرده اســت. معاون شهردار 
تهران افــزود: یکی از نظام ها می گوید حــق تأهل ندهید و نظام 
دیگری رقم دو میلیون تومانی را در نظر گرفته است. در روزهای 
پایانی ســال یکی از نظام ها رقم چهار میلیون تومان و نظام دیگر 
۲۱ میلیــون تومان را برای عیدی در نظر گرفته بود. دو نفر در یک 

اتاق با فاصله فاحشی این ارقام را دریافت می کنند.
باقــری با بیان اینکه ســاعت اضافه کار در یکــی از نظام های 
پرداختی ۸۰ هزار تومان به ازای هر ســاعت و در نظام دیگر ۱۴۰ 
هزار تومان به ازای هر ســاعت اســت، گفت: ما بــا تنوع روابط 
استخدامی و نظام های پرداخت مواجه هستیم و همه این موارد 
باعث ابرچالش ایجاد توازن و تعادل بین نظام های پرداختی شده 
اســت و به دنبال این هستیم که در شهرداری بین کارکنان تعادل 
ایجاد کنیم؛ اما مقاومت فرهنگ ســازمانی جــدی در این زمینه 
وجود دارد و از ســویی دیگر با بایدهــا و نبایدهای قانونی روبه رو 
هستیم و در نهایت ناچار شدیم به ظرفیت های رفاهی پناه ببریم 

و به غیر از این راهی نداریم.
او با بیان اینکه در ســازمان بحران پنج نوع رابطه استخدامی 
داشتیم و تلاش کردیم یکسان سازی صورت بگیرد که هفته آینده 
نهایی خواهد شــد و در شرکت شهر ســالم و شرکت شهربان و 
حریم بان، نیروها دارای رابطه استخدامی مستقیم با شرکت های 
خود شدند، در ســازمان فرهنگی و هنری نیز ۷۵۰ نفر از کارکنان 
دارای قرارداد مستقیم با سازمان شدند، گفت: در سازمان مدیریت 
میادین میوه و تره بار و ســازمان نوســازی و مدیریت پســماند نیز 
اقداماتی صورت گرفته است و تمام تلاش خود را به کار می گیریم 
که رضایت حداکثری کارکنان ایجاد شود. این اقدام بسیار سخت، 
پیچیــده و دارای ناملایماتــی اســت. تقاضای ما این اســت که 
همکاری ها و تبیین شــرایط به گونه ای باشد که کارکنان احساس 
تبعیض نکنند و حتــی اگر موفق نبوده ایم اما در این زمینه تلاش 
صادقانه انجام داده ایم. هرچه کارکنان رضایت بیشــتری داشته 
باشــند خدمات بهتری به شــهروندان ارائــه می دهند. ما تلاش 
کردیم بستر امنی برای رعایت عدالت فراهم کنیم. اعضای شورای 
شهر تهران بعد از استماع گزارش معاون شهردار به بیان نظرات 

خود پرداختند.
ناصر امانی، رئیس کمیته تشــکیلات و منابع انسانی شورای 
شــهر تهران، درخصوص موضوع قراردادهــا و تبدیل وضعیت 
کارکنان شــهرداری تهران انتقاداتی را مطرح کــرد. او ادامه داد: 
ساختار متنوع اســتخدامی در شهرداری تهران سابقه ای طولانی 
دارد که از دوره های گذشــته به ارث رســیده اســت. در هر دوره 
مدیریتــی نیز تلاش هایی صــورت گرفته تا از تعــدد قراردادها و 
شکل های مختلف استخدام در شهرداری کاسته شود. با این حال، 
محدودیت های ناشی از قوانین بالادستی، عملا دست شهرداری 
را برای اعمال تغییرات گســترده بسته اســت. از سوی دیگر، نوع 
مأموریت ها و فعالیت های شهرداری به گونه ای است که نمی توان 
آن را صرفا در چارچوب های پیش بینی شده در «قانون استخدامی 
شــهرداری ها» محدود کرد. این قانون تنها دو نوع استخدام را به 
رسمیت شناخته است: «کارمندان ثابت» و «مستخدمین موقت». 
او ادامــه داد:  امــا به مرور زمان و در نتیجــه تنوع مأموریت های 
شــهرداری و پیچیدگی های اجرائی، اشکال مختلفی از قراردادها 
پدید آمده اند؛ تا جایی که اکنون، بنا به گزارش ارائه شــده، حدود 
هشــت نوع قرارداد استخدامی در شــهرداری تهران وجود دارد. 
بدیهی اســت که هر اندازه بتوان ایــن تنوع را کاهش داد، به نفع 
ســازمان و نیز کارکنان خواهد بود. با این حال، در شــرایط فعلی، 
ناچار به حفظ این تنوع قراردادی هستیم. نکته حائز اهمیت این 
اســت که درون هر نوع قرارداد باید عدالت رعایت شود. یکی از 
موضوعاتی که به دفعات شــکایت آن به ما واصل شده و ما نیز 
آن را به شهرداری تهران منتقل کرده ایم، مربوط به نحوه قرارداد 
با «شرکت خدمات اداری شهر» است. همان طورکه مستحضرید، 
پس از اســتخدام رســمی، مهم ترین نوع قرارداد، قــرارداد با این 

شرکت است. در واقع، این افراد نوعی مستخدم موقت محسوب 
می شــوند و معمولا آزمون های استخدامی برای جذب کارمندان 

رسمی نیز از میان نیروهای همین شرکت برگزار می شود.
به گفته این مدیر ســابق شــهرداری تهران؛  تجربه ما نشــان 
می دهد کــه نارضایتی جدی زمانی ایجاد می شــود که نیروهای 
جدید، بدون ســابقه قبلی، صرفا با تکیه بر ســفارش و ارتباطات، 
مســتقیم با این شــرکت قرارداد می بندند؛ در حالی که نیروهایی 
که ســال ها ســابقه خدمت دارند ـ چه در قالب پیمانکاری، چه 
به عنوان نیروهای «هادیان شــهر» ـ باید پس از ســال ها تلاش و 
خدمت، تازه برای شرکت در آزمون جهت ورود به همین شرکت 
اقــدام کننــد. این رویه ناعادلانه اســت و یکــی از عوامل اصلی 
نارضایتی پرســنل محســوب می شــود. اگر در این زمینه عدالت 
رعایت شــود، قطعا ســطح رضایت در بدنه شــهرداری افزایش 
خواهد یافت او گفت:  درخصوص شــکایت مطرح شده در دیوان 
عدالــت اداری نیز باید عرض کنم که ایــن اقدام صرفا مربوط به 
شهرداری تهران نیست. بسیاری از کلان شهرهای کشور نسبت به 
ترمیم حقوق اقدام کرده و افزایش ۲۰ درصدی سال جاری را نیز 
اجرا کرده اند. چنانچه خدای نکرده این شــکایت منجر به صدور 
حکم شــود، نه تنها شــهرداری تهران بلکه همه شهرداری های 
کلان شهرهای کشــور با چالش جدی و نارضایتی گسترده مواجه 
خواهند شد. در جلسه ای که برگزار شد، بنده در کمیسیون مجلس 
حضور یافتم و این نگرانی را با نمایندگان در میان گذاشــتم. تأکید 
کردم که صدور چنین حکمی می تواند تبعات منفی گســترده ای 

به همراه داشته باشد.
مهدی اقراریان، عضو شــورای شــهر تهران هم بــا انتقاد از 
برخــی روندهای مدیریتی در شــهرداری تهران گفت: «علی رغم 
اختلاف نظرهایی که در شــورا درباره شــیوه اداره شهر و مدیریت 
شــهری وجود دارد، همه اعضا برای حل مشکلات و دغدغه های 
پرســنل شهرداری تهران در ســطوح مختلف، وحدت  نظر دارند. 
او با تأکید بر اینکه حمایت از نیروهای شــهرداری از دغدغه های 
اصلی شورای شــهر اســت، اظهار کرد: از پاکبان عزیز تا مدیران 
عالی رتبه شــهرداری، همگی شایســته احترام و حمایت هستند. 
اما متأسفانه گاهی شــاهد اتفاقات تلخی هستیم؛ از جان باختن 
پاکبانان به دلیل سوءمدیریت تا انتصاب افرادی بدون سابقه مرتبط 
در جایگاه هــای مدیریتی. اقراریان افزود: چه چیز پرســنل را آزار 
می دهد؟ اینکه فردی بدون سابقه مرتبط، با سفارش به شهرداری 
می آیــد و در جایگاهی بالاتر از کارمندان باســابقه قرار می گیرد؛ 
کسانی که سال ها زحمت کشیده اند و پله پله رشد کرده اند، امروز 
باید تحت مدیریت افرادی قرار گیرند که حتی ابتدایی ترین مفاهیم 

شهرداری را نمی دانند.
او با اشاره به گزارش هایی درباره جذب سفارشی نیروها ادامه 
داد: بارها از مراجعه کنندگان در شــورا شــنیده ام که فرزندانشان 
با وجود شــرایط لازم، امکان جذب در شهرداری را ندارند. اما در 
مقابل، بســتگان برخی مسئولان یا نمایندگان مجلس، بدون طی 
مراحل قانونی، در شهرداری مشغول به کار می شوند. این تبعیض، 

انگیزه و امید نیروهای زحمتکش شهرداری را از بین می برد.
اقراریان ضمــن تأکید بر پرهیز از سوءاســتفاده های احتمالی 
انتخاباتی از روند جذب نیروها، خاطرنشــان کرد: شهرداری جای 
رزومه سازی یا بده بستان های سیاسی نیست. برخی مدیران فقط 
به  دلیل مقاومت در برابر ساخت وســاز غیرقانونی یا مخالفت با 
انتصابات سفارشی، از سمت خود کنار گذاشته می شوند. این روند 
نگران کننده اســت. او خطاب به مدیران ارشــد شهرداری گفت: 
اجازه ندهید افراد بدون سمت رسمی، در امور اجرائی شهرداری 
مداخله کنند. این اخطار خیرخواهانه اســت. مردم ناظرند و این 

تبعیض ها، سرمایه اجتماعی مدیریت شهری را تهدید می کند.

گزارش انتصاب مدیران شهرداری باید ارائه شود
در ادامه جلســه جعفر تشکری هاشــمی، رئیس کمیســیون 
عمران و حمل ونقل شــورای شــهر تهران هم گفت: در آیین نامه 
اســتخدامی شــهرداری ها که مصوب هیئت وزیران اســت، در 
ماده ۲ انواع قراردادها برای شــهرداری ها مشــخص شده است؛ 
قراردادهــای ثابــت، قراردادی یــا موقت، کارگری و کســانی که 
مســتخدم دولت هستند و در مجموعه شــهرداری کار می کنند، 

مشخص شده اند.
تشکری هاشــمی با یــادآوری تجربه مدیریتی خــود در دوره 
معاونت منابع انســانی شهرداری گفت: در قانون بالادستی فقط 
چهار نوع همکاری مشــخص شده. به خاطر دارم در دوره ای که 
در معاونت منابع انســانی حضور داشــتم، سازمان بازرسی ورود 
کرد و گفت طبق آیین نامه اســتخدامی شهرداری تهران جز انواع 
استخدامی که عرض کردم، نوع دیگری نباید باشد. در همان زمان 
قرار شــد موضوع استخدام قرارداد مستقیم کارگران، از هادیان و 
خدمات اداری شهر به سمت قرارداد مستقیم با شهرداری تهران 
هدایت شود. او ادامه داد: بر همین اساس، دستورالعملی نوشتیم 
و به ســازمان اداری و اســتخدامی ارسال کردیم و آن سازمان نیز 
تأیید کرد که این موضوع مورد تأیید است. فقط در بخش حقوق و 
دستمزد گفتند که باید نمونه های آن حل شود؛ زیرا با این مقررات 

اختلاف فاحشی ممکن است پیش بیاید.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورا با اشاره به دستور 

سازمان بازرســی برای انحلال شرکت خدمات اداری شهر گفت: 
سازمان بازرسی گفت شرکت خدمات اداری شهر باید جمع شود، 
اما این موضوع موقت بود. اما از آن زمان تاکنون نزدیک به هشت 
ســال می گذرد و به نظرم دنیا آن قدر تغییر کرده که ما دیگر باید 
از آن مصوبه نیز گــذر و مصوبه جدیدی را تدوین کنیم. او امنیت 
شــغلی را مهم ترین دغدغه پرسنل شــهرداری تهران دانست و 
تصریح کرد: کارمندان شــهرداری نگران هستند که آیا امسال نیز 
قرارداد آنها تمدید می شــود یا خیر. ما افرادی را داشتیم که بیش 
از ۱۵ سال یا ۲۰ سال کار کرده اند اما قرارداد آنها تمدید نشده و این 

به معنای نبود امنیت شغلی است.
تشکری هاشمی افزود: هم درباره قرارداد مستقیم و هم درباره 
اینکه افراد هادیان شــهر خدمات اداری شهر خانواده شهرداری 
هستند، نباید هر سال نگران تمدید قرارداد خود باشند. او با اشاره 
به برنامه ریزی برای تعیین وضعیت پرســنل شرکت ها گفت: قرار 
بر این شــد پرســنلی که در شــرکت ها کار می کنند، برای آنکه از 
بلاتکلیفی در بیایند، دوره هایی برای آنها تعریف شــود که مربوط 
به تحصیلات و ســنوات است. این دو مدل باید مشخص کنند که 
تا چند ســال قرارداد موقت است و تا چند ســال قرارداد دائمی 
می شــود. او با تأکید بر ضرورت بازنگری در انتصابات مدیریتی در 
شهرداری، پیشنهاد کرد: درباره بازنگری انتصابات تقاضا می کنم 
گزارشی درباره انتصابات ارائه شود تا متوجه شویم چقدر شرایط 
احراز رعایت شده و چقدر افراد در جای خود نشسته اند. شکایت 
بســیاری داریم که پرسنل می گویند ما به حساب نمی آییم و دیده 
نمی شویم و در زمانی که ما در حال بازنشسته شدن هستیم، فردی 
کم سابقه و بی ارتباط منصوب می شود. باید درباره انتصاب مدیران 
گزارش داده شــود که چه تعداد از بیرون آمده اند و چه تعداد از 

داخل منصوب شده اند.
احمد علوی هم ضمن تأکید بر لزوم بهبود وضعیت معیشتی 
و اداری کارکنان شــهرداری، گفت: نیروی انسانی سرمایه اصلی 
شــهرداری اســت و اگر حال ایــن نیرو خوب باشــد، خدمات به 
شــهروندان نیز با کیفیت مطلوب تری ارائه خواهد شــد. اما اگر 
پرسنل دچار نارضایتی باشند یا حرف شان شنیده نشود، نمی توان 

انتظار ارتقای عملکرد را داشت.
علــوی با بیــان اینکه نباید نســبت به دغدغه هــای کارکنان 
بی تفاوت بود، اظهار کرد: ما نمی گوییم همه خواسته های نیروی 
انســانی باید بی چون وچرا اجرا شود، اما اینکه حتی حرفشان هم 

شنیده نشود، غیرقابل  قبول است.
او با اشاره به مشکلات موجود در فرایند استعلام های اداری، 
آن را یکــی از موانع انگیزه بخشــی به کارکنان دانســت و افزود: 
متأســفانه اســتعلام هایی که برای تبدیل وضعیت یا جابه جایی 
نیروها انجام می شــود، گاهی ســه تا چهار ماه زمان می برد. این 
روند طولانی باعث می شــود حتی فردی که سال ها در یک پست 
خدمــت کرده، به  دلیل بلاتکلیفی تا چند ماه حقوق کارشناســی 
دریافــت نکند و گاهی دیده می شــود که به  جــای تصمیم گیری 
شــفاف، موضوع به نهــاد نظارتی ارجاع داده می شــود و از آنها 
خواســته می شود پاســخ را نگه دارند. این رویه نه تنها کمکی به 

سلامت اداری نمی کند، بلکه به اعتماد کارکنان آسیب می زند.
علــوی در بخش دیگری از ســخنان خــود از مدیریت منابع 
انسانی شــهرداری خواســت نگاه دقیق تری به بدنه عملیاتی و 
تجربیات نیروهای شــهرداری داشته باشــند و گفت: بارها تأکید 
کرده ایم که بهتر است مدیریت منابع انسانی توسط افرادی اداره 
شود که با واقعیت های کاری و شرایط پرسنل آشنا هستند. در غیر 
این صورت، تصمیم گیری هــا فاصله زیادی با واقعیت می گیرد و 
مقایسه شرایط شهرداری تهران با سازمان هایی با ماهیت متفاوت، 
منجر به تصمیماتی می شــود که نه  تنها قابل اجرا نیســت، بلکه 
منجر به نارضایتی بیشتر پرسنل می شود. باید با واقع بینی، به دنبال 

بهبود شرایط باشیم، نه با مقایسه های نادرست.
نرگس معدنی پور، رئیس کمیســیون فرهنگــی و اجتماعی 
شورای شهر تهران نیز گفت: با وجود اعمال افزایش ۲۰درصدی 
حقوق و ترمیم های انجام شده، همچنان حقوق همکاران رسمی 
شــهرداری که عمدتا دارای ســابقه طولانی و تجربه بالا هستند، 

نسبت به دیگر نیروها پایین تر است.
او بــا بیان اینکه بــا توجه به بند دوم تبصره ۱۱ بودجه ســال 
۱۴۰۴ شــهرداری تهران ما شــهرداری را موظف کردیم که برای 
جبران عقب ماندگی حقوق کارکنان رســمی، نســبت به افزایش 
یک گروه اســتحقاقی با رعایت سقف ۲۰ و نیز اعمال فوق العاده 
خاص و اصلاح حق جذب اقدام کند؛ اما متأســفانه این موارد به 
دلیل شکایت مطرح شده در دیوان عدالت اداری اجرائی نشده اند، 
گفت: این موارد نباید به آن شــکایت گره زده شــوند و خواســتار 
پیگیری و اجرای مصوبه شــورای اداری هستم. معدنی پور افزود: 
ســطح حق جذب و فوق العــاده خاص در شــهرداری تهران در 
مقایسه با سایر شهرداری ها بســیار پایین تر است. در بازدیدهایی 
که از برخی شهرها داشــتیم، میزان حقوق کارکنان شهرداری ها 
موجب تعجب ما شــد؛ چرا که حقوق همکاران رسمی در تهران 
به مراتب کمتر اســت و از معاونت برنامه ریزی، توسعه سرمایه 
انسانی و امور شــورا می خواهیم تا اجرای مصوبه شورای اداری 
درباره افزایش حقوق کارکنان رسمی را با جدیت دنبال کند و این 

مسئله را از روند شکایت جدا بداند.

در صحن شورای شهر مطرح شد؛ تبعیض در شهرداری تهران از جذب های سفارشی تا نادیده گرفتن نیروهای باسابقه
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